
Oświadczenie złożone 

przez senatora Roberta Dowhana 

na 82. posiedzeniu Senatu 

w dniu 12 lipca 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra nauki i szkolnictwa wyższego Jaro-

sława Gowina 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jako senator Rzeczypospolitej Polskiej wnoszę o zwrócenie szczególnej uwagi na postulaty przedstawicie-

li ośrodków akademickich, w których kształceni są pedagodzy specjalni. 

Projekt nowelizacji rozporządzenia w sprawie standardu kształcenia przygotowującego do wykonywania 

zawodu nauczyciela wyklucza możliwość realizowania w formie studiów niestacjonarnych kierunku: peda-

gogika specjalna. Konsekwencją ww. przepisu może być w przyszłości brak specjalistów w tej dziedzinie. 

Do projektu zgłoszono wiele zastrzeżeń, w tym ze strony pedagogów specjalnych, którzy wskazują, że 

proponowana w nowelizacji minimalna liczba godzin dla kierunku pedagogika specjalna (2700 godz.) jest 

niemożliwa do zrealizowania na studiach jednolitych niestacjonarnych magisterskich (czas i koszty). Może 

przyczynić się to do rezygnacji z realizacji kształcenia w ww. formie na polskich uczelniach. Jednocześnie 

środowiska te podkreślają, że godziny ograniczono już na studiach podyplomowych i ten sam proces może 

nastąpić analogicznie w przypadku studiów niestacjonarnych.  

Kolejnym prawie niemożliwym do realizacji działaniem jest przeprowadzenie 30 godzin zajęć z zakresu 

przygotowania psychologiczno-pedagogicznego dla nauczycieli przedmiotowych. Materiał dotyczący dzieci 

o specjalnych potrzebach edukacyjnych jest dużo obszerniejszy – nie jest możliwe, aby przedstawić go 

w ciągu 30 godzin. 

W związku z powyższym wnoszę o analizę planowanej nowelizacji i pochylenie się nad problematyką 

kształcenia pedagogów specjalnych w dalszej pracy nad ww. przepisami. 

Z poważaniem 

Robert Dowhan 
 


